



မုာ်နံ၊ လါအိကုာ် ၉ သီ၊ ၂၀၁၇ နံာ်

လံာ်တၢ်ကစီာ်ရုလီတၢ်ဘျီယီ

တၢ်ကွၢ်ကီသကိးဒီးတၢ်ထုးထီာ်ရုလီတၢ်ဂီမုလၢအမုာ် “ကဆိထၢာ်-ကညီပုထူလံာ်ဖိအပုတတၢ်သုဉ်ပျံ”

ဝုာ်တကုာ်-ကီပယီ (လါအိကုာ် ၉ သီ၊ ၂၀၁၇). လၢတၢ်မၤလၢကပီကၤဟီာ်ခိာ်ဒီးဘျီပုထူလံာ်ဖိမုာ်နံအဂီ၊ ကညီဖိခိာ်ယၢဒီးပုဂံာ်ဝီတၢ်မၤပုာ်ဘျးစဲကရၢ (ခဲစဲာ်) ဒီးကီသလှသုဉ်ပျံဝဲကျိလၢအမုာ် ကညီဒီးကလုာ်စၢဖျိာ်ကရၢ-ခုာ်အဲာ်ယုာ်အဲာ်ကျိအံၤ ထုးထီာ်ရုလီဝဲဒုာ်တၢ်ဂီမုလၢအဘၣ်ထွဲဒီးကဆိထၢာ်သုဉ်ပျံ, လၢအပာ်ဖျါထီာ်ဝဲဒုာ်တၢ်ကဟုကယာ်သုဉ်ပျံထူလံာ်လၢအဒိဂုာ်တၢ်ဘၣ်တခါ လၢကညီကီစဲာ်, ကီပယီပုန့ဉ်လီ.

ကဆိထၢာ်သုဉ်ပျံအံၤ မုာ်သုဉ်ပျံထူလံာ်လၢတၢ်တမၤဟးဂီအိဘၣ်တတီၤ လၢအဒုးအိာ်ထီာ်န့ဆၢတၢ်မုတတၢ်, ပုတတၢ်ဒီးလုာ်လုာ်ထူသန့တၢ်စုာ်တၢ်နာ်တၢ်ပုဖျးအလီၤ လၢကညီပုထူလံာ်ဖိသုဉ်တဖၣ်အဂီတဘျးစိလံန့ဉ်လီ. သုဉ်ပျံအံၤအိာ်သုဉ်လီၤအသးလၢကီၢ်ရုာ် မုာ်တြီၢ်အမုာ်န့ဉ် ဒီးကီၢ်ရုာ်ချၢာ်လံာ်ထူာ်အမုာ်ထီာ်, ကီသလှ, ကီပယီအပုန့ဉ်လီ. ကဆိထၢာ်ပုတတၢ်သုဉ်ပျံအံၤ အိာ်လၢလီၢ်ကဝီပုတတၢ် ၁၅ (တဆံယံာ်) န့ဉ် အတၢ်ပတၢ်ပြး, တၢ်ဒီးသဒၢဒီးတၢ်ပဆၢရဲာ်ကျိအဖိလၢာ် ဒီးအလံာ်အထီာ်အိာ်ဝဲဒုာ် ၁၄,၆၀၆ (တကလးလံာ်ကထီ ယုကယၤ ဒီးယု) အ့ကၢန့ဉ်လီ. သုဉ်ပျံထူလံာ်လၢအလၢပုဒီးကစၢ်ကလိတၢ်လုာ်တၢ်တြီၢ်အံၤ မုာ်ဟံာ်ယီတၢ်အိာ်တၢ်ဆိးအလီၢ်အကျဲတခါလၢ ဆၢဖိကီၢ်ဖိမံလၢာ်လၢအကၤ ဒီးလၢအစၢဘျး ကလီတုာ်ကွံာ်ဒ်အမုာ်ဘီာ်သိာ်, သယုာ်ပုသုဉ်တဖၣ်အဂီ, ဒီးမုာ်သုဉ်ပျံတခါလၢအအိာ်ဒီးတၢ်စံာ်စိးဝဲစိးလီၤလီၤဆိဆိ လၢလီၢ်ကဝီကညီပုထူလံာ်ဖိသုဉ်တဖၣ်အဂီန့ဉ်လီ.

တၢ်ဂီမုလၢအယံာ်ဝဲဒုာ် ၂၆ (ခံဆံယု) မံးနံးတဘျီအံၤ ဟံာ်ဖျါထီာ်ဝဲဒုာ်ကညီပုထူလံာ်ဖိသုဉ်တဖၣ်အတၢ်သုဉ်ညါနံာ်ဟံာ်, တၢ်ကုာ်သုဖးဘၣ်, ဒီးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအကျိအကျဲလၢတၢ်ကဟုကယာ်ကုာ်သုဉ်ပျံဒီးန့ဆၢတၢ်အိာ်ယၢလၢအဝဲသုဉ်ဘၣ်ဒီးသန့ထီာ်အသးလၢအလုာ်လုာ်ထူသန့ဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢကွၢ်ဂီပနီာ် (အရူၢ်အသး), တၢ်အိာ်ဆူာ်အိာ်ချၢ, တၢ်လုာ်အိာ်သးသမုဒီးတၢ်အိာ်မုာ်ဆိးပၤလၢဖိလံာ်လၢခံတစိးသုဉ်တဖၣ်အဂီ ဒ်လၢကျဲလၢအယုာ်ကၤအသိးန့ဉ်လီ.

ကသံာ်သုဉ်ဂံာ်ဝဲဒုာ်စဲအကလုာ်အါန့ ၂၀၀ (ခံကယၤ) အံၤ ဘၣ်တၢ်ထံာ်န့အိၤလၢကဆိထၢာ်သုဉ်ပျံပုန့ဉ်လီ. နီၢ်ဖိလုာ်လၢအမုာ် လီၢ်ကဝီကွီသရၢမုာ်ဒီးကသံာ်သုဉ်ဂံာ်ဝဲဒုာ်စဲသရၢမုာ်စံးဝဲ, “တၢ်မုာ်မၤဟးဂီပသုဉ်ပျံန့ဉ်ပသုဉ်ဂံာ်ဝဲဒုာ်စဲတအိာ်လၢဘၣ်, ပတၢ်ကသံန့ၢ်ပုလီ. ပတၢ်မုာ်သံ ဒီး ဖဲပလိာ် ဘၣ်အိၤ ချးဆၢ ချးကတီၢ် န့ဉ်ပတထံာ်န့ၢ်လၢာ်ဘၣ်. ဒီးအခါဖဲန့ဉ် ကဘၣ်ဒိဝဲပုတတၢ်တၢ်အိာ်ဆူာ်အိာ်ချၢဒိာ်ဒိာ်ကလဲာ်လီ.”

တၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိာ်လၢကီၢ်သလှပုအမဲာ်ညါ, ကဆိထၢာ်သုဉ်ပျံအံၤဒုးအိာ်ထီာ်တၢ်ကဘျးကဲဖျိာ်လၢဟီာ်ခိာ်ဒီးဘျီပုထူလံာ်ဖိသုဉ်တဖၣ်အဂီလၢကျဲအါမံးန့ဉ်လီ. လီၢ်ကဝီပုတတၢ်ခိာ်န့ၢ်လၢအမုာ်စိးအိာ်မုာ်စံးဝဲဒုာ်, “ပတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ကဟုကယာ်ဒီးတၢ်ဒီးသဒၢကုာ်သုဉ်ပျံဒီးဆၢဖိကီၢ်ဖိမံလၢာ်သုဉ်တဖၣ် ဒုးအိာ်ထီာ်တၢ်ကဘျးကဲဖျိာ်လၢဟီာ်ခိာ်ဒီးဘျီပုထူလံာ်ဖိသုဉ်တဖၣ်အဂီ ခိဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢတၢ်ကသုဉ်ကသံးတၢ်ဆိတလဲဒီးဟီာ်ခိာ်ကလၢထီာ်အဖိခိာ်အယီန့ဉ်လီ.”

စးထိန်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံလီၢ်ကီၤပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီး ထံၣ်ကီၢ်သဲးတၢ်ဆီတလဲအိၣ်ထီၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တၢ်ဂၤထီၣ်ပသီထီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢလီၢ်ကတီၢ်ကညီပုၤထူလံၤဖိအဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤ လၢအလၢပုၤဒီးသ့ၣ်ပုၤ ဒီးထူးတီးဒီးန့ၣ်ဆၢတၢ်အိၣ်ယၢၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအတအိၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တၢ်ဘၣ်သးလၢအသဘူၤ, ချးဆၢချးကတီၢ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ (FPIC) သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ကညီပုၤထူလံၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢခိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်အကလုာ်ကလုာ်ဘၣ်ဆၢ, လၢတၢ်ပာ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်တပူၤယီၤအဖိခိၣ် အဝဲသ့ၣ်ခိၣ်ဆၢက့ၤတၢ်မၤပျံၤမၤဖုးဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ခိဖျိတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ပုၤတတၢ်သ့ၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတတၢ်သ့ၣ်ပုၤအံၤဘၣ်တၢ်ပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤအိၣ်တပူၤယီၤလၢလီၢ်ကတီၢ်ပုၤတတၢ်ဒီးခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီးကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢသ့ၣ်ပုၤဝဲၤကျိၤန့ၣ်လီၤ. ပဒိၣ်မၤဘးထီၣ်လၢအမ့ၢ်လီၢ်ခၢၣ်သးကီၢ်သူလုၤသ့ၣ်ပုၤဝဲၤကျိၤခိၣ်စံးဝဲဒၣ်, “တၢ်ပာ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်တပူၤယီၤဒီးလီၢ်ကတီၢ်ပုၤတတၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရၢဒိၣ်မး, ဒီးတၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်က့ၤလီၢ်ကတီၢ်ပုၤတတၢ်အတၢ်ပာ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်လၢသ့ၣ်ပုၤအတၢ်ဂၤထီၣ်ပသီထီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢကတီၢ်ယံာ်အဂီၢ် မ့ၢ်လၢအရၢဒိၣ်နီၢ်နီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

လၢတၢ်ကဒီးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂီၢ်ဆဲးကျိးဘၣ် -

- ၁. ပဒိၣ်မၤဘးထီ (ကညီဒီးပယီၤကျိၣ်) +66 (0) 979 408 152 (Thai);
+95 977 631 9899 (Myanmar)
- ၂. စီၤအဲးလဲးစံထူ (ကညီ, ပယီၤဒီးကိလၢဝါကျိၣ်) +668 967 656 615 (Thai);
+95 976 177 0115 (Myanmar)

တၢ်မၤနီၣ်လၢပုၤကွဲးတၢ်ကစီၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် -

ကညီဖိခိၣ်ယၢၤဒီးပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤပုၤဘျးစဲကရၢ (ခုၣ်မဲၢ်) အံၤ မ့ၢ်ကညီပုၤထူလံၤဖိတၢ်ကရၢကရိတဖုလၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်ဒီးဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမိၤက့ၤကညီပုၤထူလံၤဖိအပုၤတတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, စိာ်ပဖိထီၣ်က့ၤလီၢ်ကတီၢ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤလၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အမ့ၢ်အတီ, ဒီးဒီးသၢက့ၤခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၢ, ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဒီးတၢ်လုာ်အိၣ်သးသမူသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်သူလုၤသ့ၣ်ပုၤဝဲၤကျိၤအံၤ မ့ၢ်ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီးကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢအဝဲၤကျိၤတဘိ လၢအတီခိၣ်ရိၣ်မဲဒီးပံးစုန့ၣ်ကျဲၤတၢ်ပတၢ်ပြးက့ၤသ့ၣ်ပုၤ ဒီးသ့ၣ်ပုၤတၢ်အိၣ်ယၢၤဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ် ခိဖျိတၢ်ပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤတုၤလီၤတီၤလီၤဒီးတၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်ဒီးဒုးလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ်က့ၤသ့ၣ်ပုၤအကျဲသန့ (ဖိလံစံၣ်) လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်လၢန့ဆၢတၢ်မူတတၢ်ဒီးလီၢ်ကတီၢ်ပုၤတတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢအပာ်ပနီၣ်က့ၤဝဲဒၣ်ကညီပုၤထူလံၤဖိအတၢ်မၤအိၣ်ပၤသ့ၣ်ပုၤခွဲးယာ်ဒိမိၢ်လုာ်ပာ်လၢအကျဲသန့အသိး လၢအအိၣ်လၢ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီးကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢအတၢ်ပတၢ်ပြးဟီၣ်ကတီၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.